
 خاقانی
نیم فصل دوم 

قطعاً برمی گردد
 سبحان خاقانی را می توان یکی از 
بدشانس ترین بازیکنان استقلال 
دانســت. در روزهایــی که ســبحان 
می توانســت خــودش را به ترکیب 
اســتقلال تحمیــل کنــد، به دلیــل 
پارگی رباط صلیبی کلاً از استقلال 
دور شــد! امــا چنــد وقتــی اســت 
کــه خاقانــی توانســته بــا پشــت 
ســر گذاشــتن دوران مصدومیــت 
به صــورت اختصاصــی تمرین کند 
و بــزودی نیــز بــه تمرینــات گروهی 
اضافه می شــود. در مورد ســبحان 
بایــد به این نکته اشــاره کــرد که او 
قطعــاً در نیــم فصــل دوم مشــکل 
مصدومیتــش برطــرف شــده و 
می تواند برای اســتقلال بازی کند. 
خاقانــی امــا ایــن روزها بــرای اینکه 
مصدومیتــش برنگــردد بایــد زیــر 
نظر پزشــکان اســتقلال دســت به 
عصا کار کند تا با صحت و سلامت 
کامل بــه میادین فوتبــال بازگردد.

 
عضو جدید هیأت 

مدیره استقلال 
کیست؟

 بــا جدایی یک دفعــه ای آجورلو از 
اســتقلال، محمــد مؤمنــی عضــو 
هیــأت مدیــره اســتقلال کــه بــا 
آجورلــو بــه جمــع اعضــای هیــأت 
مدیــره اضافه شــده بود، اســتعفا 
داد و رفــت. هــر چنــد کــه دیگــر 
اعضای هیأت مدیره سعی کردند 
این جدایی را شایعه جلوه دهند، 
اما مؤمنی دیگر برنگشت تا برای 
صندلــی خالــی او اعضــای هیــأت 
مدیــره فکــر جدیــدی بکننــد. 
این طــور کــه گفته می شــود عضو 
جدیــدی که جــای مؤمنــی می آید 
ن  تا پیشکســو ز  ا یکــی   ً قطعــا
اســتقلال اســت، اما استقلالی ها 
قصــد ندارنــد نــام او را لــو دهنــد. 
تــا اینجــای کار تنها عضــو فوتبالی 
هیــأت مدیــره اســتقلال کــه از 
اســتقلالی های ســابق محســوب 
می شــود، پرویــز مظلومی اســت. 
در هــر تیمــی اتــاق هیــأت مدیــره 
باشــگاه بایــد اتــاق فکــر باشــد و 
بهتریــن تصمیمــات در آن گرفتــه 
شــود؛ امــا در باشــگاه های لیــگ 
برتــر ایــران بعیــد اســت کــه ایــن 
اتــاق فکــر کار چنــدان مثبتــی 
انجام دهند! در بســیاری از موارد 
هــم نســبت بــه هــر خبــری ابــراز 

بی اطلاعــی می کننــد.

 
جباری به استقلال 

برمی گردد
 علــی جبــاری همــان ســلطان 
اســتقلالی ها کــه مدعــی اســت 
لقــب ســلطانی که به علــی پروین 
داده شــده الکــی اســت و او 
نخســتین ســلطان فوتبــال ایــران 
بــوده اســت؛ بــه احتمــال زیــاد 
دوبــاره در کنــار اســتقلالی ها قرار 
خواهــد گرفــت. البتــه در مــورد 
جبــاری بایــد ایــن نکتــه را متذکــر 
شــد عــلاوه بــر توانایی هایــی کــه 
هنگام فوتبال بازی کردن داشــته 
اخلاق های خاص خودش را دارد 
و از ایــن بابت هــم فوتبالی ها او را 
فوتبالیست خاصی می دانستند. 
علی جباری به عنوان پیشکسوت 
مــا در فصلــی کــه  اســتقلال ا
گذشــت و زمان مصطفــی آجورلو 
کامــلاً از جمــع اســتقلالی ها دور 
مانــد ولــی علــی فتح اللــه زاده کــه 
همیشــه مدعــی اســت احتــرام 
ن  تا پیشکســو ی  بــرا صــی  خا
اســتقلال قائل اســت قصــد دارد 
جبــاری را به اســتقلال باز گرداند. 
احتمــال دارد کــه فتح اللــه زاده 
کمیته پیشکســوتان را راه اندازی 
کنــد و پیشکســوتانی مثل جباری 
کــه از تیم اســتقلال دور مانده اند 
بــه عرصــه فوتبــال بــاز گردنــد. 
جبــاری مدت طولانی اســت حتی 
بــا اصحــاب رســانه نیــز صحبــت 
نمی کنــد و در ســکوت خبــری بــه 

کار خــود ادامــه می دهــد.

 zسوژه

رضایت فتح الله زاده 
از سفر کیش

علی فتح الله زاده، 
مدیرعامل باشگاه 

استقلال رضایت خود 
را از سفر به کیش برای 
فراهم کردن مقدمات 

خصوصی سازی بیان 
کرده است: »سفر 

بسیار خوب و پرباری 
همراه با تعدادی از 

مسئولان باشگاه 
داشتیم و جلسات 
خوبی برگزار شد از 
جمله صحبت های 

بسیار کارگشا و 
مثبتی با آقای دکتر 
قربان زاده ریاست 

محترم سازمان 
خصوصی سازی و 
همچنین جلسات 

دیگری که در راستای 
بهبود کار باشگاه 
بوده و توضیحات 
آنها بزودی اعلام 

می شود. با وجود 
این که در سفر 

کاری بودم اما از 
پیگیری تیم و روند 

آماده سازی برای 
مسابقه روز جمعه 
هم غافل نبودم. 

طبق صحبت با 
سرمربی محترم، 

پس از مسابقه در 
اولین فرصت کنار 

تیم خواهم بود و از 
نزدیک با کادر فنی 
و بازیکنان صحبت 

می کنم.«

ZOOM

حجت کریمی

مدیر در جریان است

حجــت کریمــی عضــو هیــأت مدیــره اســتقلال در مــورد تغییــر مدیریــت و 
بدهی های باشــگاه گفت: »وضعیت بدهی های باشــگاه مشــخص اســت. 
پــس از برکنــاری مصطفــی آجورلــو ما علــی فتح اللــه زاده را کامــلاً در جریان 
بدهی هــای باشــگاه قــرار دادیــم و او کامــلاً در جریــان ریــز بدهی ها اســت. 
آقــای فتح اللــه زاده تصمیــم گرفتنــد کــه بــا وجود ایــن بدهی ها مســئولیت 
باشــگاه را بــر عهــده بگیرنــد و بــه تیــم برای حل مشــکلاتش کمــک کنند.«

روی ماتا

حرفه ای گری

در هفته هــای گذشــته نقدهایــی بــه برنامــه بازی هــای لیــگ وارد می شــد. 
روی ماتــا در واکنــش به ســؤال خبرنــگاران که از او در مــورد زمان بازی های 
اســتقلال پرســیده شــد ، گفــت: »دیرتــر یــا زودتــر برگــزار شــدن بازی ها در 
نتیجه گیــری تیم هــا هیــچ تأثیــری نــدارد و تمــام تیم هــا فقــط مــزد زحمات 
خودشــان را در زمیــن می گیرنــد.« جواب ماتا مورد ســتایش رســانه ها قرار 

گرفــت و رفتــار حرفــه ای مربی اســتقلال را نشــان داد.

استقلال

پرداخت بدهی از بورس

اســتقلالی ها بدهی هــای زیــادی هنــوز بــه بازیکنــان و ســرمربی های قبلــی 
خــود دارنــد کــه بایــد بــرای جریمه نشــدن تا زمــان خاصــی آنهــا را بپردازند. 
حال شــنیده می شــود باشــگاه بدهی های خود را با 25 درصد از سهامی که 
مردم به نام اســتقلال خریده اند ، پرداخت کرده اســت و با وجود شــکایات 
جدیــدی کــه از تیــم صورت گرفته حتی ممکن اســت باشــگاه مجبور شــود 

درصــد بیشــتری برای پرداخــت بدهی هایش از حســاب بردارد.

از کمپ آبی
استقلال 4
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 zنقل قول

مصطفــی آجورلــو، مدیرعامــل ســابق 
باشگاه اســتقلال پیامی را منتشر کرده 
کــه در آن هیــچ اثــری از شفاف ســازی 
بابــت دلیــل جدایــی اش از باشــگاه 
اســتقلال وجــود ندارد. او بــا تأخیر چند 
روزه متنــی را از طریــق صفحه شــخصی 
خــود در اختیــار عمــوم قــرار داده کــه 
تنها به برخی مســائل کلی اشــاره شــده 

اســت.
در این پیام مدیرعامل ســابق اســتقلال 
بــدون اینکــه توضیحی دربــاره ابهامات 
مالی اخیر که گفته می شــود مشکلاتی 
را بــرای مدیــران جدیــد ایجــاد کــرده، 

نداده اســت.
او در عین حال در متن منتسب به خود 
مدعی شــده در راه ساختن یک باشگاه 
حرفــه ای قــدم برداشــته کــه بــا وجــود 
قهرمانــی اســتقلال در دوران مدیریــت 
او، امــا هیــچ نشــانه ای از حرفه ای گــری 
در عملکــرد باشــگاه اســتقلال در زمان 
مدیریتــش دیده نشــده اســت؛ همین 
کــه آجورلــو نتوانســت تعامــل مناســبی 

را بــا ســازمان لیــگ و صداوســیما بــه 
وجود آورد تا این اندازه حاشــیه گریبان 
باشــگاه را نگیــرد، خــود نشــان دهنــده 
تصمیم هــای نامناســب مدیرعامــل 
ســابق باشــگاه اســتقلال در دوران 
صدارتــش بــر صندلــی مدیرعاملی این 

باشــگاه اســت.
بــدون شــک اگــر آجورلــو در ایــن مــوارد 
قــدری بــا ملاطفــت و سیاســتمداری 
بیشــتری حرکت می کرد نه تنها باشگاه 
استقلال را وارد چالش بزرگ با سازمان 
لیــگ نمی کــرد بلکه مدیــران کنونی نیز 
ناچــار نبودنــد دائمــاً با درخواســت های 
خــت  ا پرد ره  بــا ر د لیــگ  ن  زما ســا
بدهی هــای کلان مواجــه باشــند کــه 
بعید اســت به این سادگی تأمین شود.
بعــد از ورود فتح اللــه زاده بــه باشــگاه 
اســتقلال ســازمان لیــگ در تماســی 
کــه بــا وی داشــته خواســتار دریافــت 
مبلــغ ۱۰۰ میلیــارد تومان شــده اســت. 
ســازمان لیگ مدعی اســت که در زمان 
آجورلــو بایــد این عدد پرداخت می شــد 

و حــالا مدیــران جدید بایــد این بدهی را 
پرداخــت کننــد.

در این شــرایط که همگان نگران ادامه 
همــکاری باشــگاه اســتقلال با ســازمان 
لیــگ هســتند، بهتــر بــود کــه آجورلــو 
دربــاره این دعوا هــای دامنه دار که برای 
اســتقلال مصایــب بزرگــی را بــه وجــود 
آورد و هیــچ نتیجــه مطلوبــی بــه همــراه 
نداشــته، توضیح مــی داد. اینکه از نگاه 
او ســاختن یــک باشــگاه حرفــه ای بــه 
ایــن معنــا اســت کــه توضیحــی دربــاره 
پرداخت نکردن بدهی به سازمان لیگ 
ارائــه نکــرد )بدهــی کــه ســازمان لیــگ 
اعــلام کــرده حقــوق همــه باشــگاه های 
لیگ برتری اســت( نشان می دهد آقای 
مدیــر بیــش از آنکه نگاهــی حرفه ای به 
مدیریــت در چنیــن باشــگاهی داشــته 
باشــد، خــود رأیــی و نوعــی پنهــان کاری 
را در دســتور کار خــود قــرار داده اســت.
مدیرعامل ســابق باشــگاه استقلال در 
دوران مدیریتش بر باشــگاه اســتقلال 
البتــه بــا ســؤالات بــدون پاســخ مانــده 

دیگــری هــم مواجــه بــود. بــرای مثــال 
بار ها از او ســؤال شــد که درباره پســت 
کاری بــرادر زاده اش ســعید آجورلــو 
لااقل به هواداران این باشــگاه توضیح 
بدهد و صراحتاً اعلام کند که آجورلوی 
کوچــک در چــارت باشــگاه اســتقلال 
صاحــب چــه ســمتی اســت کــه در 
نشســت مذاکــره بــا ســرمربی خارجــی 
حاضــر می شــود، اما مدیرعامل ســابق 
اســتقلال ایــن ســؤال را هــم بی پاســخ 
گذاشــت و بدون اینکه اعتنایی به این 
درخواســت ها داشــته باشــد، باشــگاه 

اســتقلال را تــرک کــرد.
البته آجورلو در نامه کوتاهش مدعی 
شــده در آینــده دربــاره برخی مســائل 
بــا هواداران گفت و گــو خواهد کرد که 
همین موضوع هم محل بحث است 
کــه چرا او روشــنگری دربــاره چرا های 
بســیاری کــه در دوران مدیریتــش 
بــه جــا مانــده را بــه آینــده پــاس داده 

است؟!
آنچــه مســلم اســت در شــرایط کنونــی 

آرامــش اســتقلال از همــه چیــز مهم تــر 
اســت کــه آجورلو نیز بــه آن تأکید کرده، 
امــا پاســخ دادن بــه ابهامــات مالــی و 
برخــی مســائل دیگــر هرگــز ارتباطــی به 
مســائل فنــی امــروز اســتقلال نخواهــد 
داشــت و مجموعــه بازیکنــان و مربیان 
راه خــود را می روند و هیچ دلیل منطقی 
پشــت ایــن مســأله وجــود نــدارد کــه 
ســؤالات متعــدد دربــاره دوران کاری را 

بی پاســخ رهــا کــرد.
بــه هرحــال از مدیــری کــه بــا هیاهــوی 
بسیار گام به محیط استقلال گذاشت و 
آن جشن بزرگ را با برخی پیشکسوتان 
باشــگاه اســتقلال برپــا کــرد و در آن 
مراســم وعده هایــی همچــون ســاخت 
۲۰۰ واحد مســکونی برای پیشکسوتان 
را داد، انتظار می رفت دســت کم درباره 
همــان مــوارد ادعایــی جشــن ابتــدای 
فصل بیســت و یکم حرف بزند و بگوید 
به جز قهرمانی استقلال که جامه عمل 
پوشــانده شــد چرا دیگر مــوارد هرگز به 

ســرانجام نرسید؟!

بیانیه آقای مدیر سرشار از بی اعتنایی

آجورلو به ابهامات پاسخ نداد!

صمد مرفاوی پیشکسوت 
باشــگاه اســتقلال دربــاره 
انتظاراتــی کــه بابــت صعــود 
تیم ملی از مرحله گروهی شکل 
گرفته ، می گوید: »برای من جای 
تعجب دارد که اندازه توقع از تیم 
ملی ایجاد شــده است. نمی دانم 
مــا چند بــار از مرحله گروهی جام 
جهانــی صعــود کردیــم کــه حــالا 
چنیــن توقعاتــی وجــود دارد؟ اگر 
برخــی معتقدنــد که نســل کنونی 
فوتبــال ایــران بهتریــن هســتند 
کــه بایــد گفــت در گذشــته هــم 
مــا نســل های بســیار خوبــی 
داشــتیم کــه حتــی موفــق بــه 

صعــود بــه جــام جهانــی هــم نشــدیم. 
فضــای جــام جهانــی کامــلاً متفــاوت 
اســت و اینکــه تصــور کنیــم تیم ها برای 
باختن به جام جهانی می آیند سخت در 
اشتباهیم. هیچ تیمی دوست ندارد در 
چنیــن آوردگاه مهمی شکســت بخورد. 
همــه می خواهد آبــروداری کننــد. حتی 
ضعیف تریــن تیم هایــی کــه بــه جــام 

جهانــی آمده انــد.«
مرفــاوی دربــاره اینکــه گفتــه می شــود 
تیم هــای انگلیــس و امریــکا در شــرایط 
کنونــی وضعیــت مناســبی از لحاظ فنی 
ندارنــد ، گفــت: »اینها پیش بینی اســت 
و نمی شــود با چنین تفکــری تیم ملی را 
به جام جهانی فرســتاد. کی روش مربی 

باتجربه ای اســت و اگــر به صحبت های 
او دقــت کنیــد او هیچ وقــت تضمینــی 
بــرای صعــود نمی دهــد، چــون فضــای 
جــام جهانــی را می شناســد. مــا قطعــاً 
بازیکنــان و مربیــان بزرگــی در تیــم ملی 
فوتبــال ایران داریم و مردم نیز دوســت 
دارند یک بار در تاریخ جام جهانی طعم 
شیرین صعود را بچشند، اما اگر صعود 
نکردیــم بایــد چــه کنیــم؟ بایــد دســت 
روی دســت بگذاریــم و غصه بخوریم یا 
ایــن بچه ها را شــماتت کنیم؟ این همه 
توقعــی کــه ایجــاد شــده بــار ســنگینی 
را روی دوش بازیکنــان مــا بخصــوص 
ســتاره ها قــرار داده اســت. بایــد از ایــن 

فضــا دوری کنیــم«.

مرفــاوی کــه بــا تیم جوانــان ایــران اخیراً 
نتایــج بســیار خوبــی در آســیای میانــه 
گرفتــه به تغییــرات مدیریتی اســتقلال 
نیــز اشــاره دارد: »اســتقلال همیشــه 
محل رفت و آمد مدیران است، اما این 
آخــری خیلی شــوکه کننده بود و شــبانه 
مدیرعامــل اســتقلال را تغییــر دادنــد. 
کســی نفهمیــد دلیل چه بــود که آجورلو 
رفــت و فتح اللــه زاده آمد. ایــن تغییرات 
آنی نگران کننده اســت و بیم آن می رود 
کــه درآینــده نیــز دوبــاره همیــن ســبک 
تغییر را در اســتقلال شــاهد باشیم و به 
یکبــاره مدیریــت عــوض شــود. بــه طور 
کلــی من بــا تحولات این شــکلی موافق 
نیســتم و اعتقاد دارم باشگاه باید ثبات 

داشــته باشد«.
پیشکســوت استقلال پیرامون احتمال 
موفقیــت اســتقلال در لیــگ جــاری نیز 
ایــن جملات را به زبان آورد: »اســتقلال 
می توانســت بــا امتیــازات بیشــتری در 
صــدر باشــد، امــا ایــن اتفــاق نیفتــاده 
اســت. مــن از ابتــدای فصــل نگــران 
عصبانیــت ســاپینتو لــب خط بــودم که 
در نهایــت ایــن مســأله بــرای اســتقلال 
دردسرســاز شــد. امیدوارم دیگر شاهد 
قــات قبلــی از ســوی ســرمربی  تفا ا
اســتقلال نباشــیم. بــه نظــر مــن اگــر 
روی تیــم تمرکــز کافــی شــود، اســتقلال 
ظرفیــت قهرمانــی در لیــگ جــاری را 

هــم دارد«.

این همه توقع از تیم ملی منطقی نیست

مرفاوی: استقلال باید ثبات مدیریتی داشته باشد


